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زمانی که در یک کشور، همه اموری که به ملت و منافع ملی 
پیوند می خورد، واضح و شفاف در معرض افکار عمومی قرار 
بگیرد، جلوی بسیاری از مفاسد اداری، مالی، اخلاقی و اعتقادی 

را  خواهد گرفت.
بزرگترین آفت یک نظام سیاسی، انواع فسادهایی است که به 
صورت های مختلف دامنگیر آن می شود. لذا همه حکومت ها، 
روش ها و قوانینی تصویب می کنند که همه چیز را شفاف کند 
امکانات ملی را  از  تا هیچ فرد و گروهی جرات سوءاستفاده 

نداشته باشند.
جای تعجب است که طرح شفافیت که نجات دهنده حکومت 
به  را  خدمت  بزرگترین  می تواند  و  است  مختلف  مفاسد  از 
سلامت نظام بکند، بین مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
طرح،  این  اگر  یقیناً  می رسد؟  بست«  »بن  به  نظام،  مصلحت 
آن هم به صورت جامع و بدون حذف و سانسور، به تصویب 
نرسد، مفسدان را جری تر و شادمان کرده و احساس می کنند 

که دستشان برای هر فسادی باز است.
همه فسادها در حالات ابهام، پنهانی، مخفی و دور از چشم ملت 
اتفاق می افتد و مفسدان در این حالات خود را پنهان می کنند 
تا جامعه از کارشان مطلع نشود. به نظر می رسد همه مسئولان 
بکوشند که طرح شفافیت، حتی  توان  تمام  با  باید  نظام  ارشد 
هرچه  و  کند  شفاف  را  فضا  شده،  پیشنهاد  آنچه  از  دقیق تر 

سریعتر تصویب شود.
مجلس  اسلامی،  مجلس شورای  نمایندگان  آرای  از  مردم  اگر 
خبرگان، هیئت وزیران، مجمع تشخیص مصلحت نظام، شورای 
دیگر  امور  سایر  و  بودجه  توزیع  کلان،  وام گیرندگان  شهر، 
مطلع باشند، می توانند به موقع از خوبی ها حمایت و از بدی ها 
و سوءاستفاده ها ممانعت و با آنها مخالفت کرده و بدین طریق 
بست  بن  این  است که  امید  کنند.  سالم سازی  را  فضای کشور 

شکسته شود.

 
دکتر محمدمهدی جعفری زاده

چرا مجلس در مورد »شفافیت« 
به بن بست رسیده است؟

معاون مالی و اقتصادی شهرداری شیراز 

خبر داد؛ 
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تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید
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رئیس اداره مدارس و مراکز غیردولتی و مشارکت های مردمی 
اداره کل آموزش و پرورش فارس، مطرح کرد؛

تشریح میزان شهریه مدارس غیردولتی 
در استان فارس 

مدیرکل کتابخانه های عمومی فارس خبر داد؛
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مردمی نذر کتاب
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مدیرعامل شرکت آبفا فارس: 

تمامی گزینه های ممکن جهت تأمین آب شرب شهرها و 
روستاهای جنوب فارس در حال پیگیری است

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها:

 مجلس در مورد 
شفافیت به بن بست 

رسیده است
1

تحلیل خبر
دکتر محمدمهدی جعفری زاده
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تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها گفت: در مورد طرح شفافیت 
قوای سه گانه به بن بست رسیده ایم و راهکاری نداریم و در حال حاضر می توان 

اذعان کرد شفافیت قانون مند نشده است.
ایرنا، محمدصالح جوکار در حاشیه نشست علنی  پارلمانی  به گزارش خبرنگار 
طرح  وضعیت  آخرین  تبیین  راستای  در  رسانه  اصحاب  با  نشستی  در  مجلس 
طرح  گفت:  نهادها،  سایر  و  اجرایی  دستگاه های  و  گانـه  سه  قوای  شفافیت 
مذکور پس از بررسی های مختلف در کارگروه های تخصصی و کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراها به صحن علنی مجلس ارائه شد که درپنج ماده با موافقت 

نمایندگان قرار گرفت.
امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی اظهار  رئیس کمیسیون 
کرد: در مصوبه مجلس تفکیک لازم در خصوص دستگاه هایی که باید شفاف 
باشند، موضوعات شفافیت و مذاکرات یا اجلاس هایی در کشور همانند هیئت 
وزیران که باید به صورت شفاف بارگذاری شود، انجام شده است و برای کسانی 
بینی  پیش  مجازات  قانون  برابر  نکنند،  ایجاد  را  شفافیت  برای  لازم  درگاه  که 

شده است.
وی با اشاره به اینکه رهبر معظم انقلاب طبق قانون اساسی سیاستگذار در همه 
امور هستند، بیان داشت: ایشان مواضع روشنی در خصوص شفافیت دارند؛ ایشان 
این است که مسئول در جمهوری اسلامی عملکرد  می فرمایند" معنای شفافیت 

خودش را به طور واضح در اختیار مردم قرار بدهد".
این  بر  مقننه  قوه  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در  یزد  مردم  نماینده 
اساس مصوبه شفافیت قوای سه گانه را در دستورکار خود قرار داد و مواردی 
حتی  و  نمایندگان  آرای  و  کمیسیون ها  علنی،  صحن  مذاکرات  شفافیت  مانند 
عدم حضور افراد در رأی گیری ها برای ملت بیان می شود. همزمان با این طرح، 
سامانه بارگذاری آرای نمایندگان طراحی و راه اندازی شد که حدود ۲۰۰ نفر از 
نمایندگان ثبت نام کرده و برای مردم قابل دسترسی است و می توانند مشاهده 

کنند که نمایندگان به طرح ها و لوایح چه رأی هایی داده اند.
جوکار با اشاره به اینکه مصوبه مجلس چهار نوبت میان شورای نگهبان و قوه 
انجام شد، گفت: شورای  نیاز  مورد  اصلاحات  و  داشت  برگشت  و  مقننه رفت 
نگهبان نهایتاً بر اساس اصل ۱۱۲ قانون اساسی، موضوع مطرح شده در مورد مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت بر سیاست های کلی نظام را ایراد 
گرفت. در این راستا مجلس بر این مصوبه پافشاری کرد و برای تعیین تکلیف، 

مطابق قانون اساسی به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس تصریح کرد: در مواردی 
تشخیص  برای  باشد،  داشته  وجود  مجلس  و  نگهبان  شورای  میان  اختلاف  که 
مصلحت باید موضوع به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده شود؛ چندین 
جلسه در کارگروه تخصصی و همچنین ۳ الی ۴ جلسه در صحن مجمع برگزار 

کرد.
جوکار خاطرنشان کرد: در واقع شورای نگهبان در آخرین مرحله ایراد گرفته 
بود که مجلس شورای اسلامی نمی تواند برای مجمع تشخیص مصلحت نظام طبق 
اصل ۱۱۲ قانون اساسی تعیین تکلیف کند و باید مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام از این مصوبه مستثنی و حذف 
شوند که نهایتاً در جلسه آخر مجمع رأی گیری شد و اکثریت اعضای مجمع رأی 

دادند که مصوبه به مصلحت نیست.
نماینده مردم یزد در مجلس با اشاره به اینکه پس از رأی گیری صورت گرفته 
باید فرآیند قانونی از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام طی می شد، ادامه داد: به 
عبارتی مجمع تشخیص مصلحت باید مستثنی شدن موارد یاد شده را اعلام می کرد 
این راستا مدت زمان  ابلاغ می شد. در  برای اجرایی شدن  قانون  مابقی موارد  و 

زیادی سپری شد و نهایتاً به ماده ۲۹ آیین نامه داخلی مجمع استناد کردند که 
منجر به رأی گیری نشد.

جوکار گفت: رئیس مجمع تشخیص مصلحت اعلام کردند استجازه مطابق ماده 
مذکور اخذ شده در حالی که هیئت عالی نظارت به این موضوع وارد شده و آنها 
یکبار نظر خود را اعلام کرده بودند؛ هر چند ماده ۲۹ موضوع را بر عهده خود 

مجمع تشخیص قرار داده است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: طی نامه ای به رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اعلام کردیم که مصوبه نهایی خود را باید به مجلس اعلام کنند. 
اگر می خواهند مطابق ماده ۲۹ اقدام کنند نیز باید خود مجمع وارد شود، نه هیئت 
عالی نظارت.نماینده مردم یزد ادامه داد: در برخی از مصاحبه ها اعلام کردند در 
شورای  از  استعلام  متوجه  نظارت  عالی  هیئت  می شد،  بررسی  بودجه  که  زمانی 
نگهبان نشده و نظری اعلام نکرده اند لذا این مهم به معنای آن است که نظری 
اعلام نکرده اند و اعتراض دارند که امری غیرقابل قبول است. در واقع هیئت عالی 

نظارت باید به وقت قانونی مشخص شده توجه می کرد.
شفافیت می تواند سرمایه اجتماعی را افزایش دهد

جوکار گفت: شفافیت می تواند سرمایه اجتماعی را افزایش دهد. در مواردی که 
دولت، قوه قضائیه یا دستگاه ها به صلاح نمی دانند موضوعی شفاف شود، می توانند 
از شورای عالی امنیت ملی مجوز اخذ کنند و در قانون این موضوع پیش بینی 
شده است. مواردی که مربوط به حیثیت و آبروی افراد است مجوز لازم برای 

عدم شفافیت داده شده است.
دستگاه های  همه  به  باید  شفافیت  افزود:  یازدهم  مجلس  در  مردم  نماینده  این 
بدانند تسهیلات  مثال مردم حق دارند که  به عنوان  یابد؛  عمومی کشور توسعه 
بانکی که از منابع مالی آنها پرداخت می شود، به چه کسانی داده می شود و توزیع 
بودجه در کشور به چه شکلی صورت می گیرد؛ این موارد نیازمند شفافیت بوده 
و در طرح شفافیت مسئله مبهمی وجود ندارد زیرا همه موارد جامع پیش بینی 

شده است.
ارسال نامه از سوی رئیس جمهور به رهبری درباره شفافیت صحت ندارد

با  است،  شفافیت  موافق  دولت  که  کرد  اعلام  دولت  سخنگوی  جوکار گفت: 
بست  بن  به  باعث شده طرح شفافیت  افتاده که  اتفاقی  نمی دانم چه  این  وجود 

کشیده و به مشکل مواجه شود.
سوالی،  به  پاسخ  در  مجلس  در  شوراها  و  کشور  داخلی  امور  کمیسیون  رئیس 
بخش های  در  که  مصوبه هایی  و  دارد  وجود  منافع  تعارض  غالباً  کرد:  تصریح 
مختلف وجود دارد این موضوع را رقم بزند؛ بنابراین این تعارض منافع می تواند 

موجب فسادهای مختلف اعم از اقتصادی، اداری، زدوبند و غیره شود.
وی بیان کرد: ما مواجه هستیم برخی از شوراها و شهرداری ها دچار مشکل هستند 
از موارد هستند؛ اگر شوراهای اسلامی شهر و روستا مصوبات خود  که بخشی 

را بارگذاری کرده و به اطلاع مردم برسانند، خیلی از مشکلات حل خواهد شد.
جوکار گفت: تفاوتی در شفاف شدن آرای نمایندگان، هیئت وزیران یا شورای 
اسلامی شهر نیست؛ وقتی مصوبه ای منافع یک ملت یا شهر یا روستا را شامل 
یا  داده شده  نظرات کارشناسی  اساس  بر  می شود، مشخص خواهد شد که رأی 
منافع شخصی لذا این قانون می توانست جلوی خیلی از تعارض های منافع را بگیرد.
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس، تصریح کرد: با توجه به 
اینکه به تمام موارد وارد شده اند و آنها را مغایر دانسته اند، در این موضوع به بن 
بست رسیده ایم و راهکاری نداریم و در حال حاضر می توان اذعان کرد شفافیت 
قانون مند نشده است و با توجه به بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس، نتوانستیم 

به این مسئله بپردازیم و نشستی با مجمع داشته باشیم.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها:

رئیس انجمن علمی طب سالمندی ایران با بیان اینکه اکنون ۱۰ میلیون نفر 
از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل می دهند، در عین حال گفت: سرعت دو 
و سه برابر شدن جمعیت سالمندی در کشور نگران کننده است و پیش بینی 

می شود در سال ۱۴۳۰ ما ۳ برابر جمعیت فعلی سالمند داشته باشیم.
سلامت  ملی  سند  اجرای  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  دلبری  احمد  دکتر 
برنامه  هنوز  و  نشده  اجرایی  حال  به  تا  سند  این  متاسفانه  گفت:  سالمندی، 
اقدام ندارد. تقسیم کار ملی برای آن انجام نشده است و در حد رونمایی بوده 
است. اجرای سند اکنون وابسته به استان و شهرستان است که اگر مدیری در 
مجموعه ای دغدغه سالمندی داشته باشد، بخش هایی از سند را اجرایی می کند، 
اما نمی توان گفت سند ملی سلامت سالمندی به شکل کشوری اجرا می شود. 
این درحالی است که چندین سال است که از رونمایی این سند می گذرد ولی 
هنوز دبیرخانه شورای ملی سالمندی برنامه اقدام برای سند را ابلاغ نکرده است.

لزوم تقسیم کار برای اجرای سند ملی سلامت سالمندی
وی با اشاره به اینکه سند ملی سلامت سالمندی به دستگاه های ذی ربط ابلاغ شده 
است،  تصریح کرد: البته سند یک مفهوم کلی است و نیاز به تقسیم کار دارد 

که هنوز محقق نشده است.
انتقاد از کمیته های تشکیل شده در دبیرخانه شورای ملی سالمندی، بر  وی با 
به درستی  اقدامات  تاکید کرد و گفت: لازم است  این کمیته ها  لزوم اصلاح 
انجام شوند؛ در کمیته های تشکیل شده به عنوان مثال مسئولیت کمیته آموزش 
توانمندی  و  آموزش  بین  رابطه ای  که  حالی  در  است  شده  داده  کار  اداره  به 

سالمندان بازنشسته با اداره کار وجود ندارد.
ابَر بحرانی از جنس سالمندی...

فراتر  سالمندی  چالش  و  بحران  کرد:  اظهار  سالمندی  تحقیقات  مرکز  رئیس 
ابَرَ بحران سالمندی را در راه داریم و برای  از یک یا دو وزارتخانه است؛ ما 
مدیریت این ابَرَ بحران نیاز به یک عزم حاکمیتی داریم. مشکلات سالمندی که 

تنها بحث بهداشت و درمان نیست. 
و  بهداشت  از  فراتر  بسیار  چالش هایی  سالمندی  و  بازنشستگی  حوزه  در  ما 
دلیل  به  چون  ورشکسته اند  ما  بازنشستگی  صندوق های  برخی  داریم.  درمان 
از  زیادی  حجم  با  اکنون  می شد،  انجام  که  موعدی  پیش از  بازنشستگی های 
بازنشستگان روبرو هستیم که به جز صندوق تأمین اجتماعی، سایر صندوق ها 
نیز توان پرداخت مستمری این افراد را ندارند. بنابراین به دلیل این مسائل و 
مدیریت این بحران نیاز است که یک بسیج عمومی و حاکمیتی صورت پذیرد. 
در مورد سالمندی نمی توان تنها به اقدامات وزارت بهداشت یا سازمان بهزیستی 

بسنده کرد.
او با بیان اینکه دو سال است که جلسه شورای سالمندی در کشور تشکیل نشده 
است، ادامه داد: این درحالی است که در سند ملی سلامت سالمندی قید شده 
است که شورای ملی سالمندی باید هر شش ماه  تشکیل شود اما دو سال است 

که این جلسه برگزار نشده است.
وجود ۳۶۰ هزار سالمند پرخطر دارای چند بیماری همزمان

رئیس انجمن علمی طب سالمندان ایران، افزود: بر اساس رصد شرایط موجود و 
نگاه به آینده پیش بینی می شود منابع لازم برای درمان بیماران سالمند در آینده 
را نداشته باشیم و بنابراین لازم است که به سمت پیشگیری از ابتلا به بیماری ها 
برویم؛ یعنی باید بحث بهداشت در حوزه سالمندی مهم تر از بحث درمان باشد 
ولی متاسفانه برنامه ای برای این مهم وجود ندارد. در حال حاضر در سطح کشور 
اما  دارند،  زیادی  بیماری های  که  داریم  پرخطر  بسیار  سالمند  نفر  هزار   ۳۶۰
متاسفانه هنوز برای بیمار نشدن افراد فکری نشده و سازمان های بیمه گر حتی 

از پذیرش نسخ متخصصین طب سالمندی که مثلًا MRI مغزی برای سالمند 
می نویسند، خودداری می کنند و این درحالیست که سایر متخصصین مجاز به 

نوشتن این نسخ هستند.
سرعت نگران کننده افزایش جمعیت سالمندان ایرانی تا ۱۴۳۰

دلبری درباره جمعیت سالمندان کشور در حال حاضر، تصریح کرد: آخرین 
اما، جمعیت شناسان  است  بوده  به سال ۱۳۹۵  مربوط  سرشماری رسمی کشور 
از بالاتر  )فرد  سالمند  نفر  میلیون   ۱۰ تقریباً  اکنون  که  می کنند   برآورد 

۶۰ سال( داریم و موضوع نگران کننده برای ما سرعت سالمند شدن جمعیت 
است. سرعت سالمند شدن افراد در جامعه ما منحصر به فرد است؛ در کشورهای 
توسعه یافته زمان لازم برای دو برابر شدن جمعیت سالمندی بیش از ما است 
چنانکه این سرعت رشد دو برابر شدن از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد، در فرانسه 
۱۲۰ سال،  در کشور سوئد ۹۰ سال و در آمریکا ۷۵ سال طول کشیده است اما 
سرعت دو برابر و سه برابر شدن جمعیت سالمندی در کشور ما بسیار نگران 
کننده است و بر همین اساس تخمین ها بر آن است که در سال ۱۴۳۰ ما ۳ برابر 

جمعیت فعلی سالمند خواهیم داشت.
او ضمن آنکه شرایط رشد سالمندی در کشور را نگران کننده خواند،  اظهار کرد: 
متاسفانه تنها نوشتن سند سلامت سالمندی در کشور ۱۸ سال طول کشید. حال 
در شرایطی که طی ۲۰ سال، جمعیت ۱۰ درصدی سالمندان به ۲۰ درصد برسد، 
آیا زیرساخت درستی برای مواجهه با این شرایط موجود است؟ جمعیت سالمند 
آسیب پذیر است و نیاز به زیرساخت دارد. چالش های سالمندی یک پازل با 

اجزای مختلف است.
هزینه کرد ۶۰ درصد منابع بیمه ای برای بازنشستگان

بیمه ای  منابع  درصد   ۶۰ اینکه  به  اشاره  با  سالمندی  تحقیقات  مرکز  رئیس 
کشور برای بازنشستگان هزینه می شود،  گفت: این در حالی است که جمعیت 
بازنشستگان اکنون ۱۰ درصد است ولی آیا در سال ۱۴۲۰ هم همه صندوق ها 
برای برطرف  باید عزم ملی  بربیایند؟  این هزینه ها  از پس پرداخت  می توانند 

کردن چالش های سالمندی ایجاد شود.
چرا عزمی برای برطرف کردن چالش های سالمندی وجود ندارد؟ 

وی افزود: اکنون یک میلیون نفر فرد بالای ۸۰ سال و شش هزار نفر بالای ۱۰۰ 
سال در کشور داریم؛ اما ۲۰ سال دیگر آدم هایی که سن بالاتری دارند بیشتر 
زنده خواهند بود؛ چرا که با پیشرفت پزشکی، امید به زندگی افراد هم افزایش 
یافته است. چنانچه از ابتدای پیروزی انقلاب تاکنون عمر افراد جامعه ۲۰ سال 
بیشتر شده است. در ۲۰ سال آینده این پیشرفت های پزشکی بیشتر هم خواهد 
بود و قطعاً آدم هایی با سن بالاتر زنده خواهند ماند، آیا سیستم های بهداشتی، 

درمانی،  بیمه ای،  رفاهی و ... آماده شرایط سالمندی در سال ۱۴۳۰ هستند؟
جمعیت ۳۰ درصدی سالمندان مجهول الهویه ساکن در آسایشگاه ها

دلبری ادامه داد: کارشناسان و متخصصان منکر اهمیت امر جوانی جمعیت نیستند 
اگر جمعیت جوان شود مشکلات  متفاوت است.  با سالمندی  این موضوع  اما 
سالمندان فعلی و سال های آتی از بین می رود؟ باید به موازات آنکه به جوانی 
جمعیت فکر می کنیم، به سالخوردگی و پیری جمعیت هم فکر کنیم. الان که 
هر سالمند فعلی به طور میانگین ۵ فرزند دارد، تقریباً ۳۰ درصد سالمندان ساکن 
در آسایشگاه ها را سالمندان مجهول الهویه تشکیل می دهند، حال به روند آینده 
فکر کنید که چگونه خواهد شد؟ در حال حاضر آمار تجرد قطعی در سالمندی 
حدود ۸۰ هزارنفر است اما در آینده چگونه خواهد بود؟ پیش بینی می شود که 
با توجه به عبور از سن ازدواج برخی جوانان،  آمار تجرد قطعی سالمندان آینده 

در سال ۱۴۳۰ به بیش از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر برسد.
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در راستای محرومیت زدایی در کلانشهر شیراز رونمایی شد؛

تفاهم نامه همکاری مشترک شورای اسلامی و شهرداری شیراز 
با قرارگاه حضرت احمد بن موسی )ع( سپاه فجر استان فارس و فرمانداری شیراز
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